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تا لحظه تنظیم این گزارش، حدود 
60 هزار نفــر شــمار امضاکنندگان 
کارزاری است که خواهان حذف بودجه 
صداوسیما و تقســیم آن بین مردمند. 
رسانه ای که این روزها بیش از همیشه 
ترکتازی می کند و البته مورد انتقادهای 
تند و تیز و عیان تری از سوی منتقدانش 
نیز هست. منتقدانی که به نظر می رسد؛ 
این بار بــا صراحت لهجه بیشــتری 
نارضایتی خود را از این سازمان عریض و 

طویل و بی رقیب ابراز می کنند.
ایــن کارزار، 10 روز پیــش بعــد 
از پیشــنهاد توئیتری یــک نماینده 
مجلس راه اندازی شد. جلیل رحیمی 
جهان آبادی، نماینده مردم تربت جام 
در توئیتی )احتمالا به کنایه( به دولت 
پیشنهاد کرد که بعد از هدفمند شدن 
یارانه آرد و نان و پرداخت آن به صورت 
مستقیم به مردم، بودجه صدا و سیما را 
هم حذف و پول آن را به مردم پرداخت 
کند تا »هرکســی که دوســت داشت 
اشتراک بخرد و به تماشای برنامه های 
متنوع صدا و ســیما و اخبــار ۲0:۳0 
بنشــیند. هرکس هم دوست نداشت، 

پولش را صرف امور زندگی کند«. 
با این حــال این کارزار پــس از آن 
مورد توجه بیشتری قرار گرفت که در 
یکی از آخرین جنجال ها، این رسانه به 
حذف تصویر وریا غفوری، کاپیتان تیم 
فوتبال استقلال اقدام کرد. حذفی که 
محملی شده برای اعتراض به این رسانه 

پرهزینه و از دید بسیاری کم مخاطب، 
که ســالانه بودجه قابل ملاحظه ای از 
خزانه کشــور دریافت می کند، اما به 
ادعای منتقدان نه تنها بازتاب خواست 
مردم نیست و صدای معترضان را پخش 
نمی کنــد، که حتــی در جهت حذف 
تصویر صامت آنها هم برمی آید. حدفی 
که حالا منتقدان مشتاقند تا برای خود 
این رسانه اتفاق بیافتد. هرچند بسیاری 
امیدی به اجابت این خواســته از سوی 
دولت و مجلس ندارند، اما کارزار اخیر 
را فرصتی برای عرض انــدام و انتقاد از 
عملکرد غیربی طرفانه صدا و سیما در 

مقاطع حساس می دانند.
  رسانه ملی و القای اینکه 

اوضاع اقتصادی بهتر شده است!
دولت ســیزدهم دو هفته پیش با 
حذف ارز ۴۲00 تومانــی، در حالی به 
تورم سرعت بخشــید، که خود از آن به 
عنوان جراحی اقتصــادی یاد می کند. 
اصل اجرای این طرح گرچه پیش از این 
از سوی برخی اقتصاددانان تأیید می شد،  
زمان اجرای آن را در این مقطع به دلیل 
دامن زدن به تورم و موج گرانی ها مناسب 
نمی دانستند. پیش بینی آنها محقق شد؛ 

قیمت ها افسارگیسخته شد و گرانی ها 
در میان اغلب اقشار جامعه اعتراضاتی 
در پی داشت و صدای انتقادها را بالا برد. 
اما این بار رویکرد صدا و سیما برخلاف 
عملکــردش در دوره حســن روحانی 
رئیس جمهور پیشین، کاملا جانبدارانه 
و در جهــت حمایت از سیاســت های 
اقتصادی دولت اســت، به طوری که 
هرگونه انتقاد نســبت به گرانی ها را به 
معنی خوراک دادن به رسانه های بیگانه 
معرفی می کند.به تازگی هم فایل صوتی 
جلسه ای با حضور علیرضا حبیبی، مدیر 
رادیو فرهنگ در فضای مجازی منتشر 
شد که حبیبی در این فایل می گوید که 
به او ابلاغ شده از  مسئله گرانی ها در رادیو 

سخنی به میان نیاید.
حبیبی با اشاره به اینکه رسانه باید 
شرایط روانی جامعه را بهبود ببخشد، 
از گویندگان و مجریان رادیو می خواهد 
که انتقادات مردمی را از گرانی ها بازتاب 
ندهند. وی از تهیه کنندگان شــبکه 
نیز می خواهد در برنامه هایشان از نقد 

دولت بپرهیزند. 
اما شاید سخنان او در برابر گزارش 
خبری که بیشتر به میان پرده ای بی مایه 
و طنز شبیه بود و طبق معمول در بخش 
خبــری ۲0:۳0 پخش شــد، آنچنان 
جلب توجه نکرد. گزارشی که حکایت 
از رضایت مردم از یارانه توزیعی اخیر را 
داشت و به مخاطب اینگونه الق می کرد 
که اوضاع اقتصادی از قبل خیلی هم بهتر 
شده است! گزارشی که از دید بسیاری 
زیاده روی بود و حکم توهین رسانه ملی 

به ملت را داشت.
یوسف سلامی، خبرنگار صدا و سیما، 
با سه خانم که یارانه به حسابشان واریز 

شده است به یک فروشگاه بزرگ رفته 
و می خواهنــد ببینند بــا یارانه ای که 
گرفته اند می توانند برای یک ماه مرغ، 
تخم مرغ، روغن و لبنیات تهیه کنند یا 
خیر؟بعد در یک حســاب کتاب به این 
نتیجه رسیده اند که حتی می شود برنج 
هم گرفت. یک کیسه 10 کیلویی برنج 
پاکســتانی، ماکارونی هم و ... که البته 
یکی از خانم ها شفاف ســازی کرده و 
تاکید دارد که »ما برای یک ماه 10 کیلو 

برنج نمی خوریم«!
در پایان گزارش از پول یارانه مقداری 
هم اضافه می ماند. یکــی از خانم ها با 
خوشحالی می گوید: »شکر، الحمدلله، 

خدا روزی رسونه ...«.
کاربری در توئیتر با انتقاد از عملکرد 
صدا و سیما در توجیه گرانی های اخیر 
و مشخصا همین گزارش نوشت: »هیزم 
می ریزید رو آتش؟ نمک می پاشید رو 
زخم نــداری مردم؟ حقــارت تا کجا؟ 
آنقدر شرم آوره ... صدا و سیما ملی است 

یا ضد ملت؟«
کاربر دیگری نوشت: »کاش می شد 
تو دنیای یوسف سلامی زندگی کنیم 
و ته یارانه مان اضافــی بیاید و بتوانیم با 
یه شیر و پنیر تا آخر ماه زندگی کنیم و 

قیمت ها هم نصف ایران باشه«.
کارزاری برای حذف صدا و سیما

نارضایتی ها از رویکرد صدا و سیما 
در مواجهه با مطالبــات مردم، هر چند 
سال هاست که آغاز شده و در سال های 
اخیر هم رو به افزایش بوده اســت، اما 
راه انــدازی کارزاری بــرای مخالفت با 
رویکرد این سازمان و جمع آوری امضا 
برای آن البته نخســتین بار است که 
شکل گرفته و امضاکنندگان معتقدند 

می توانند حداقل نارضایتی خود را از راه 
مدنی به گوش مسئولان برسانند.

این کارزار که تا ســاعت 18 دیروز 
حدود 60 هــزار نفــر آن را امضا کرده  
بودند، در نامه ای از رئیس دولت و مجلس 
می خواهــد: »با توجه بــه اینکه یارانه 
کالاهای اساسی که مستقیما با حیات 
مردم مرتبط اســت توســط دولت به 
اصطلاح »هدفمند« شده است، ساخت 
بی شمار شبکه های تلویزیونی که از پول 
بیت المال تأمین می شوند و تعداد بسیار 
کمی از مردم آن را مشــاهده می کنند 
فقط هدررفت بیت المال است. در شرایط 
فعلی که اکثریت مردم جامعه مشکلات 
معیشــتی فراوانی دارنــد و وضعیت 
اقتصادی کشور به هیچ عنوان مساعد 
نیست، درخواست می شود بودجه در 
نظر گرفته شــده برای صداوسیما به 
شکل مستقیم بین مردم تقسیم شود. 
چنین پیشنهادی پیشتر توسط یکی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی هم 
مطرح شده بود. ما امضاکنندگان ذیل، 
حمایت خود را از این پیشــنهاد اعلام 

می کنیم«.
در حالی که مخالفان ایــن کارزار 
می گویند در صورت تقســیم بودجه 
بیش از 5 هزار میلیــاردی تومانی صدا 
و سیما بین مردم سالانه حدود 6۲ هزار 
تومان به هر نفر می رسد که مبلغ ناچیزی 
است، موافقان کارزار، درخواست خود را 
نشانه ای نمادین به اعتراض به ناکارآمدی 
مجموعه ای می دانند که در کنار بسیاری 
از ســازمان ها و نهادهایــی با عملکرد 
مشابه و غیرپاسخگو، مبلغ قابل توجهی 
از بودجه کشــور را صــرف می کند و 
اتفاقا با حذف بودجــه همه آنها، مبلغ 
قابل توجهی هم نصیب هر شــهروند 

ایرانی خواهد شد. 
 صدای اعتراضی که
 منجر به حذف شد

اما خبرســازترین شــخصیت این 
روزها، وریا غفوری، کاپیتان تیم فوتبال 
استقلال تهران، چهره ای محبوب بین 
جامعه مدنی و ورزش  دوســتان کشور 
است که اتفاقا به موضوع این گزارش و 

عملکرد صدا و سیما ارتباط دارد.
او پس از قهرمانی آبی پوشان پایتخت 
در لیگ برتر کشــور، در مصاحبه  ای به 
مشکلات گســترده مردم در زندگی 
روزمره و امور معیشــتی اشاره کرد و به 
خبرگزاری ها و مطبوعات گفت: »زمانی 
که صحبت از مسائل اجتماعی و مدنی 
باشــد، دیگر فوتبال برای من اولویت 
ندارد. من باید از جایگاه اجتماعی خود 
استفاده کنم و صدای هوادارانی باشم 
که با هزاران بدبختی بلیت تهیه می کنند 

تا تیم را تشــویق کننــد.« غفوری در 
ادامه تاکید کرد: »این حق مردم ایران 
است که سعادتمند زندگی کنند«. در 
حالی که این اظهارات به شکلی وسیع 
در شــبکه های اجتماعی منتشر شد و 
حتی شماری از هواداران پرسپولیس 
نیز به ستایش از او پرداختند که برنامه 
»فوتبال برتر« شــبکه ســوم، تصویر 
غفــوری از عکس تیمی اســتقلال را 
سانسور کرد. سانسوری که صدای فرهاد 
مجیدی، مربی این تیم را هم علیه صدا و 

سیما بلند کرد.
در ایــن واکنــش، ســرمربی تیم 
فوتبال استقلال پاسخ خبرنگار یکی از 
برنامه های تلویزیونی را نداد و در مورد 
دلایل این کار گفت: »چرا تصویر کاپیتان 
تیم ما را محو کردید. شما حق این کار را 
ندارید که چهره کاپیتان اســتقلال را 

محو کنید«.
پس از اظهارات وریــا غفوری افراد 
مختلفی از او حمایت کردند. علی دایی، 
فوتبالیســت صاحب نام کشور هم در 
حمایت از غفوری در صفحه اینستاگرام 
خود با انتشار عکســی از وریا غفوری با 
لباس کردی نوشــت: »ساکت کردن 
منتقد، فقط و فقط پاک کردن صورت 
مســاله اســت. از هر فردی که صدای 

مردمش است، حمایت می کنم«.
همچنین روز پنج شنبه در جریان 
بــازی تیم اســتقلال تهــران، مقابل 
آلومینیوم اراک در استادیوم آزادی، به 
محض حضور وریا غفوری روی چمن 
ورزشگاه صدای غالب: »وریای باغیرت؛ 
حرف تو حرف ملت« از تماشــاگران 

شنیده می شد. 
صدایی که حکایت از مردمی داشت 
که از هر فرصتی برای رساندن صدای 
اعتراض خود به شــکل مسالمت آمیز 
اســتفاده می کنند. خواه در ورزشگاه 
باشــد، خواه در قالب یک کارزار و خواه 
کف خیابان. باشد که این صداها شنیده 
شود و وضعیت معیشــتی آنها از سوی 

دولتمردان مورد توجه قرار گیرد.

شکل گیری کارزاری برای اعتراض به رویکرد رسانه ملی نسبت به موج گرانی ها

بودجه صدا وسیما را حذف کنید

گزارش

 در شرایطی که از سه توله یوز متولد شده در 
طرح تکثیر در اسارت توران تنها یک توله زنده 
مانده بسیاری نگران بقای آخرین توله هستند. 
گفته می شود توله ســوم متأثر از مصرف همان 
شــیری که باعث مرگ برادر دومش شده بود، 
تحت درمان است. دیروز حسن اکبری، معاون 
محیط زیست طبیعی ســازمان محیط زیست 
به ایرنا گفت: توله ســوم پس از درمان اولیه به 
پارک پردیسان منتقل شده و طی دو روز گذشته 
چندین متخصص داخلی و رادیولوژیســت با 
مشورت متخصصین خارجی، کار درمان را دنبال 

کرده اند و وضعیت بهتری دارد.
با این حال انتقادات زیادی به نحوه مدیریت 
تکثیر و البته نگهداری این گونه در حال انقراض 
وارد می شود. هر چند مدیرعامل سابق انجمن 
یوز ایران معتقد است: علی رغم وجود نواقص در 
نگهداری، تکثیر در اسارت را آخرین تیر ترکش 

برای احیای یوز می داند.
مرتضی اســلامی در آســتانه روز جهانی 
گونه های در معرض انقراض به ایســنا گفت: 

بقای توله یوز آخر به طور کامل مربوط به نحوه 
نگهداری و اجــرای پروتکل های بهداشــتی 
و رعایت موارد لازم اســت. تجهیــزات مورد 
نیاز و غذای مناســب باید برای نگهداری یوز 
فراهم و روش های تغذیه مناســبی نیز در نظر 

گرفته شود.
وی با اشاره به درســت یا غلط بودن تصمیم 
انجام سزارین برای یوز مادر گفت: انجام این عمل 
بستگی به وضعیت »ایران« در آن زمان داشته 
است و الان نمی توان این موضوع را تحلیل کرد. 
اگر ســندی درباره زمان و نحوه تصمیم گیری 
درباره این موضوع وجــود دارد، می توان از آن  

استفاده کرد و نظر دقیق تری راجع به آن داد.
اسلامی ادامه داد: براســاس تصاویر منتشر 
شــده در فضای مجازی، نقص هــای زیادی در 
جریان تولد توله ها و پس از آن مشــاهده شــد 
چراکه اصول بهداشــتی به طور مناسب رعایت 
نشد و محیط نگهداری توله ها و نحوه شیردهی 
به آن ها نیز حرفه ای نبود. این موضوع از دو بعد 
قابل بررسی اســت؛ مورد اول درباره نفس طرح 

است. اینکه آیا تکثیر در اسارت درست بوده یا نه؟ 
مورد دوم نیز تمهیداتی است که برای این مسئله 

اندیشیده شده است.
تکثیر در اسارت واجب است 

مدیرعامل ســابق انجمن یــوز ایران گفت: 
وضعیت یوز ایرانی به قدری بحرانی است که طرح 
تکثیر در اسارت به طور قطع لازم است. همچنان 
اولویت با حفاظت از زیستگاه است. این طرح در 
ایران موفق بود و به مرحله بارداری رســید و تا 
مرحله بارداری نیز اقدامات مثبتی انجام شــد. 
سوال مهم این اســت که با توجه به اینکه خطر 
عمل بالا بود، امکان عمل سزارین وجود داشت 
و زمان حدودی زایمان حتی قبل از جفتگیری 
مشخص بود، چرا آمادگی کاملی برای برخورد با 

این شرایط وجود نداشت؟
وی اضافه کرد: متاســفانه زیستگاه یوز پاره 
پاره شده اســت و در دو دهه گذشته یک به یک 
آن ها را از دست دادیم. ما سیر تاریخی این نابودی 
را دیدیم. برخی از مناطق یزد که تا ســال ۹0، 
۹1 در آن ها یوز مشــاهده می شد قریب به ۷ ،8 

سال است که در آن ها نه ماده ای دیده شده و نه 
توله یوز و تنها گونه های نر در آن دیده شده اند. 
متاسفانه این اتفاق در طول 50 سال رخ نداده و 
این زیستگاه ها طی 15 سال اخیراز بین رفته اند.

وی با انتقــاد از صدور مجــوز فعالیت های 
صنعتی در منطقه توران گفت: متاسفانه مجوز 
معدن کاری در توران صادر شده است که می تواند 
به معنای خوانده شدن فاتحه یوز در این منطقه 
باشد. در چنین شــرایطی نباید به دلیل پایین 
بودن احتمال تکثیر در اسارت از آن صرف نظر 
کنیم. نقدهایی که به این طرح مانند انجام عمل 
سزارین وجود داشت، سبب شد تا کل ماجرا زیر 
سوال برود. این طرح بسیار حیاتی است و روشن 

کردن این موضوع از رسالت های رسانه است.
 توله های متولد شده در اسارت

 تا چندین نسل نباید به طبیعت برگردند 
اسلامی در پایان درباره امکان رهاسازی توله 
یوزها در طبیعت گفت: وقتی افراد کمی از گونه 
مورد نظر در طبیعت وجود دارند که امکان باروری 
دارند، نمی توان توله ها را در طبیعت رها کرد. در 
حال حاضر »کوشکی« و »دلبر« - یوزهای نر و 
ماده در اسارت - شرایط مورد نظر ما را ندارند و 
سن »فیروز« - یوز نر در اســارت- نیز بالا رفته 
است. بیشترین شــک درباره »ایران« است که 
سزارین داشته و ممکن است با مشکلاتی نظیر 

چسبندگی رحم مواجه شود. 

گمانه زنی ها درخصوص شرایط سزارین »ایران« و نگهداری توله ها ادامه دارد؛

نگرانی از بقای سومین توله یوز

هر چند مدتی است 
نارضایتی ها از رویکرد 

صدا و سیما در مواجهه با 
مطالبات مردم رو به افزایش 

بوده، اما برای نخستین بار 
کارزاری برای مخالفت با 

عملکرد این سازمان شکل 
گرفته است و بسیاری 

خواهان حذف بودجه این 
مجموعه شدند

در یکی از آخرین جنجال ها، 
صدا و سیما به حذف تصویر 
وریا غفوری، کاپیتان منتقد 

تیم فوتبال استقلال اقدام 
کرد. حذفی که محملی شده 

برای اعتراض به این رسانه 
پرهزینه و از دید بسیاری 

کم مخاطب
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سعیده علیپور

 خطر زمین لغزش
 در چالوس و هراز

دبیر کارگروه ملی 
مخاطــرات طبیعی با 
اشاره به احتمال وقوع 
پدیده های نظیر زمین 
لغــزش در جاده هایی 
مانند چالوس و هراز بر ضــرورت جلوگیری از آن 

تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، علی بیت اللهــی، افزود: با 
شناسایی دامنه های پر شــیب و انجام تمهیدات 
ویژه برای این دامنه ها می توان خطر را رفع کرد که 

نیازمند دقت بالا و هزینه زیاد است.
    

  هجوم دوباره ریزگردها
 به غرب کشور

سازمان هواشناســی گزارش کرده است که از 
دیروز جمعه طوفان گرد و غبار بار دیگر وارد کشور 
شده و تا امروز آسمان بخشــی از کشور را خواهد 

پوشاند.
این سازمان منشأ گرد و غبارها را عراق دانسته و 
گفته است این طوفان به تدریج شماری از شهرهای 
شمال غرب و البرز تا جنوب و جنوب شرق کشور در 

بر خواهد گرفت.
    

وزیر آموزش و پرورش خبر داد
اعمال رتبه بندی معلمان در 

فیش های حقوقی از اول شهریور 
وزیــر آمــوزش 
و پــرورش گفــت: 
رتبه بندی معلمان الان 
تصویب شده و قطعا در 
آینده ای بسیار نزدیک 
شاهد اجرای آن خواهیم بود و از اول شهریورماه نیز در 

فیش حقوقی فرهنگیان اعمال خواهد شد.
به گزارش »انتخاب«؛ یوســف نوری در جریان 
سفر هیات دولت به ذربایجان غربی، در جلسه شورای 
اداری بوکان  افزود: در ماه های آینده فرهنگیان کشور 
خبرهای بسیار خوبی در حوزه بیمه و د یگر مسائل 

خواهند شنید.
وزیر آموزش و پرورش، تصریح کرد: رسانه های 
ضد انقلاب طی ماه های گذشــته بیشترین حجم 
خبری خود را به مسئله رتبه بندی معلمان آن هم 
به دروغ اختصاص دادند که خوشــبختانه جامعه 
فرهنگیان کشور پاســخی به این دروغ پراکنی ها 

نشان ندادند.
    

دفاتر ازدواج و طلاق الکترونیکی 
جایگزین دفاتر سنتی می شود

 سرپرســت اداره کل پایگاه اطلاعات اشخاص 
گفت: متقاضیان ازدواج و طلاق باید در سامانه ثبت 
نام الکترونیکی ثنا برای گرفتن کد ثنا اقدام و تصدیق 

الکترونیکی دریافت کنند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، بهرام حسن زاده 
افزود: با ثبت ازدواج و طلاق در سامانه »ثنا« بسیاری 
از مشکلات مربوط به مجهول بودن سند، جعل سند 

و شناسایی مخاطب برطرف می شود. 
    

 فوت 3 و مفقودی یک نفر
 در سیل کلات 

فرمانــدار کلات 
خراسان رضوی گفت: 
در پی وقوع ســیل در 
روســتای ســررود از 
توابع بخش زاوین این 

شهرستان سه نفر فوت و یک نفر مفقود شده است.
علی صلاحی به ایرنا افزود: در اثر بارش شــدید 
باران و تگرگ، عصر پنجشنبه راه ارتباطی روستای 
سررود دچار سیلاب شد که در اثر آن یک خودروی 
سواری پراید شــامل یک خانواده پنج نفره گرفتار 
جریان سیل می شود که متاسفانه فقط پدر خانواده 

نجات یافت.
    

کلاهبرداری 5 میلیاردی 
دعانویسان و رمالان مجازی

رئیس مرکز مبارزه 
با جرایم ملی و سازمان 
یافته پلیس فتا انتظامی 
کشور با اشاره به انهدام 
یک باند کلاهبرداری در 
فضای مجازی گفت: متهمان با ترفند دعانویسی و 
رمالی در مدت حدود ۲ سال بالغ بر 5 میلیارد تومان 

از طعمه های خود کلاهبرداری کرده اند.
به گزارش ایســنا، مصطفی نــوروزی اظهار 
کرد: کلاهبرداری در قالب دعا نویســی، رمالی 
، سحر و جادو در شــبکه اجتماعی اینستاگرام 

فعالیت داشت.

از گوشه و کنار


